
CONFERENCES

ABORIGINAL RESOURCE USE IN CANADA:

Historical and Legal Aspects,
University of Manitoba - January 21-23, 1988

The sessions will include St. Catherine's Milling Case; Inuit Claims Process; International Trade & Trapping; Aboriginal Fisheries; Wild Rice Production; Trapline Registration; Gitskan-Wet'suwet'en Claim; Nineteenth Century Resource Use; Advocates & Witnesses: A Round Table.

Participants will include Nigel Bankes, Barry Barton, Jamie Benidickson, Eleanor Blain, A.R. Bobiwash, Sarah Carter, Peter Clancy, Ken Coates, Barry Cottam, Bruce Cox, Olive Dickason, Jean Friesen, Tony Hall, Bruce Hodgins, Victor Lytwyn, Bennett McCardle, David McNab, John Milloy, Wayne Moodie, Jill Oakes, Laura Peers, A.J. Ray, Rick Riewe, Brian Smith, Irene Spry, M. Weinstein.

Fur further information contact Drs. Jean Friesen and Kerry Abel, Department of History, University College, Winnipeg (Manitoba) R3T 2M8 (Tel.: (204) 474-9561).

- - - - -

EUROPE AND THE SETTLEMENT OF THE AMERICAS: FROM COLUMBUS TO THE PURITANS

Advanced Seminar in North American History (Sestri Levante, Italy, 10-14 April 1988)

A Seminar on "Europe and the Settlement of the Americas: From Columbus to the Puritans" will be held in Sestri Levante, near Genoa, Italy, from 10 to 14 April 1988. The Seminar, the second of its kind, consists of morning lectures for general attendance and afternoon workshops. The Seminar will explore differences and similarities in the ways the British, the French, the Dutch, the Spanish and the Portuguese settled in the New World. Faculty members and guest speakers include J. Axtell, W.J. Eccles, S.B. Schwartz, F. Cantu, A.M. Martellone, C.R. Bower, J.A. Dickinson, D.B. Quinn, R.C. Simmons, G. Airaldi, T. Bonazzi, and R. Luraghi. The Director of the Seminar is Luca Codignola, of the Università di Pisa.

The programme is as follows:

Sunday, 10 April 1988

- Registration
- Opening Remarks by the Director of the seminar, Luca Codignola
- Welcoming Address by the Mayor of Sestri Levante
- America and the Americas - Raimondo Luraghi (Genoa)
- Europe and the Americas - Gabriella Airaldi (Genoa)

Monday, 11 April 1988

- France in America I (Eccles)
- Britain in America I (Axtell)
- Spain and Portugal in America I (Schwartz)
- Workshops I
- From Parkman to Axtell? (John A. Dickinson, Montréal)

CONFERENCES

L'UTILISATION DES RESSOURCES PAR LES ABORIGENES AU CANADA: perspectives historiques et juridiques, Université du Manitoba, 21 au 23 janvier 1988

Les sessions porteront sur le cas de la meunerie de St. Catherine; les procédures de revendication des Inuits; le commerce international et la chasse au piège; les pêcheries des aborigènes; la production du riz sauvage; l'enregistrement pour la chasse au piège; la revendication de Gitskan-Wet'suwet'en; l'utilisation des ressources au XIX^e siècle; une table ronde: défenseurs et témoins.

Parmi les participants/tes on retrouve Nigel Bankes, Barry Barton, Jamie Benidickson, Eleanor Blain, A.R. Bobiwash, Sarah Carter, Peter Clancy, Ken Coates, Barry Cottam, Bruce Cox, Olive Dickason, Jean Friesen, Tony Hall, Bruce Hodgins, Victor Lytwyn, Bennett McCardle, David McNab, John Milloy, Wayne Moodie, Jill Oakes, Laura Peers, A.J. Ray, Rick Riewe, Brian Smith, Irene Spry, M. Weinstein.

Pour plus d'information, veuillez communiquer avec les professeurs Jean Friesen et Kerry Abel, Département d'histoire, Collège universitaire, Winnipeg (Manitoba) R3T 2M8 (Tél.: (204) 474-9561).

- - - - -

"L'EUROPE ET LA COLONISATION DES AMERIQUES: DE COLOMB AUX PURITAINS"

Séminaire de recherche sur l'histoire de l'Amérique du Nord (Sestri Levante, Italie, 10 au 14 avril 1988)

L'Université de Pise organise à Sestri Levante (près de Gênes, Italie) le Séminaire "L'Europe et la colonisation des Amériques: de Colomb aux Puritains" 10-14 avril 1988. Ce séminaire, le deuxième de ce type, comprends des conférences le matin et des ateliers pendant l'après-midi. Le Séminaire aura comme sujet l'analyse des différences et similitudes entre les établissements anglais, français, hollandais, espagnols et portugais au Nouveau Monde. Les travaux seront dirigés par J. Axtell, W.J. Eccles, S.B. Schwartz, F. Cantu, A.M. Martellone, C.R. Bower, J.A. Dickinson, D.B. Quinn, R.C. Simmons, G. Airaldi, T. Bonazzi et R. Luraghi. Le Directeur du Séminaire est Luca Codignola, de l'Université de Pise.

Le programme comprend:

Dimanche, 10 avril 1988

- Inscrition
- Accueil au Séminaire par le Directeur, Luca Codignola
- Mot de bienvenue par le maire de Sestri Levante
- L'Amérique et les Amériques - Raimondo Luraghi (Genève)
- L'Europe et les Amériques - Gabriella Airaldi (Genève)

Lundi, 11 avril 1988

- La France en Amérique I (Eccles)
- La Grande Bretagne en Amérique I (Axtell)
- L'Espagne et le Portugal en Amérique I (Schwartz)
- Atelier I
- De Parkman à Axtell? (John A. Dickinson (Montréal))

Tuesday, 12 April 1988

- Spain and Portugal in America II (Schwartz)
- France in America II (Eccles)
- Britain in America II (Axtell)
- Workshops II
- Some Second Thoughts on the Dutch in Brazil, 1630-1654 (Charles R. Boxer, London)

Wednesday, 13 April 1988

- Britain in America III (Axtell)
- Spain and Portugal in America III (Schwartz)
- France in America III (Eccles)
- Workshops III
- Adam Smith and the Colonization of the Americas, (Richard C. Simmons, Birmingham)
- Banquet
- North America - A Last Resort, (David B. Quinn, Liverpool)

Thursday, 14 April 1988

- France in America IV (Eccles)
- Britain in America IV (Axtell)
- Spain and Portugal in America IV (Schwartz)
- Final Reports and Award Ceremony
- Italy and the Americas (Tiziano Bonazzi)
- End of the Seminar

The number of participants is limited to 30. The registration fee is Lit. 300,000, covering all tuition fees and hotel costs. Please send your application and CV to: CISC, Algerina Neri, Università di Pisa, Dipartimento di Storia, piazza Torricelli 3a, 56100 Pisa Italy.

- - - - -

CENTRE OF CANADIAN STUDIES - UNIVERSITY OF EDINBURGH - The Edinburgh Canadian Conference and Seminar Programme, May 1988

4 - 7 May 1988

- Atlantic Canada Studies Conference
- Programme Secretary:
Professor Phillip A. Buckner, Department of History, University of New Brunswick, Fredericton, New Brunswick E3B 5A3

9 May 1988

- The Causes of Canadian Confederation: Cantilever or Coincidence?
- Programme Secretary:
Dr. Ged Martin, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh EH8 9LD, Scotland

20 - 21 May 1988

- Constitutional Protection of Human Rights: The Canadian Experience Since 1982
- Programme Secretary:
Professor A.W. Bradley, Department of Constitutional Law, University of Edinburgh, Old College, South Bridge, Edinburgh EH8 9YL, Scotland.

* * * * *

Mardi, 12 avril 1988

- L'Espagne et le Portugal en Amérique II (Schwartz)
- La France en Amérique II (Eccles)
- La Grande Bretagne en Amérique II (Axtell)
- Atelier II
- Second regard sur les Hollandais au Brésil, 1630-1654 - Charles R. Boxer (Londres)

Mercredi, 13 avril 1988

- La Grande Bretagne en Amérique III (Axtell)
- L'Espagne et le Portugal en Amérique III (Schwartz)
- La France en Amérique III (Eccles)
- Atelier III
- Adam Smith et la colonisation des Amériques, Richard C. Simmons (Birmingham)
- Banquet
- L'Amérique du Nord - en dernier ressort, David B. Quinn (Liverpool)

Jeudi, 14 avril 1988

- La France en Amérique IV (Eccles)
- La Grande Bretagne en Amérique IV (Axtell)
- L'Espagne et le Portugal en Amérique IV (Schwartz)
- Rapports finals et remise des prix
- L'Italie et les Amériques (Tiziano Bonazzi)
- Fin du Séminaire

La nombre des participants est fixé à 30. Les frais d'inscription seront de Lit.300,000 (hôtel et ateliers compris). Les demandes d'inscription, accompagnées d'un curriculum vitae, devront être envoyées à: CISC, Algerina Neri, Università di Pisa, Dipartimento di Storia, piazza Torricelli 3a, 56100 Pisa, Italy.

- - - - -

CENTRE D'ETUDES CANADIENNES, UNIVERSITE D'EDINBOURG - Programme de conférences et de séminaires, mai 1988

4 - 7 mai 1988

- Conférence sur l'étude des provinces maritimes
- Secrétaire du programme:
Professeur Phillip A. Buckner, Département d'histoire, Université du Nouveau-Brunswick, Fredericton, (Nouveau-Brunswick) E3B 5A3

9 mai 1988

- Les causes de la Confédération canadienne: cantilever ou coïncidence?
- Secrétaire du programme:
Dr. Ged Martin, Centre d'études canadiennes, 21 George Square, Edinbourg EH8 9LD, Ecosse

20 - 21 mai 1988

- Le respect constitutionnel des droits de l'homme: l'expérience canadienne depuis 1982
- Secrétaire du programme:
Professeur A.W. Bradley, Département de droit constitutionnel, Université d'Edinbourg Old College, South Bridge, Edinbourg EH8 9YL, Ecosse.

* * * * *

CALL FOR PAPERS

22nd Annual Association for Recorded Sound Collections Conference, University of Toronto, May 26-28, 1988

Private record collectors and institutional representatives are invited to the 22nd annual ARSC Conference, to be held in Toronto, May 26-28, 1988. A wide variety of talks and panels will be presented. Program Chairman Carlos B. Hagen (Box 342, Malibu, CA 90265, (213) 825-3526) is considering proposals for papers for both this and the 1989 Conference, and anyone wishing to make a presentation should contact him.

The Association for Recorded Sound Collections (ARSC) also offers a Grants Program designed to encourage and support scholarship and publication in any field of sound recordings or audio preservation. Specific projects are eligible for support. For further information please contact the Grants Committee Chair, Barbara Sawka, Archive of Recorded Sound, Braun Music Center, Stanford, CA 94305, before February 1, 1988.

- - - - -

SIXTH ANNUAL CONFERENCE ON TEXTILES, JUNE 24-26, 1988

The Sixth Annual Conference on Textiles will be hosted by the Department of Apparel, Textiles and Interior Design at North Dakota State University June 24-26, 1988. The conference is sponsored by the Charles Babbage Research Centre, University of Manitoba, Winnipeg, Canada, and ARS TEXTRINA, a refereed professional journal.

Scholars in textile history, theory, practice, and development are encouraged to submit previously unpublished original research papers for presentation at the conference. Possible topics include history of textiles, clothing, aesthetic design, technical design, trade patterns, or economics; textile conservation and/or preservation; innovative manipulation of fabric structures; aesthetic concepts in fabric structures.

Papers will be refereed for presentation at the conference as well as publication in ARS TEXTRINA. At least one author of an accepted contributed paper must attend the conference to present the paper.

Abstracts with a maximum of two typewritten pages should be sent to Dr. Cheryl Nelson, Department of Apparel, Textiles and Interior Design, North Dakota State University, Fargo, North Dakota 58105 (701) 237-7351. Deadline for contributed paper abstracts is April 1, 1988.

- - - - -

DEMANDE DE COMMUNICATIONS

Vingt-deuxième conférence annuelle de l'Association des collections d'archives sonores, Université de Toronto, 26 au 28 mai 1988

Les collectionneurs d'archives sonores et les représentants des institutions sont invités à la vingt-deuxième conférence annuelle de l'Association des collections d'archives sonores qui aura lieu à Toronto, du 26 au 28 mai 1988. Le président du Comité du programme, Carlos B. Hagen (Boîte postale 342, Malibu, CA 90265, (213) 825-3526) acceptera des propositions de communications pour les conférences annuelles de 1988 et 1989. Toute personne qui est intéressée à soumettre une demande est priée de communiquer avec le président du Comité.

De plus, l'Association des collections d'archives sonores offre un programme de subventions qui vise à encourager la recherche et la publication d'études dans tous les domaines de la conservation des archives audio-visuelles. Pour plus d'informations au sujet du programme, vous êtes priés de communiquer avec la présidente du Comité, Barbara Sawka, Archive of Recorded Sound, Braun Music Center, Stanford, CA 94305, avant le 1er février 1988.

- - - - -

SIXIEME CONFERENCE ANNUELLE SUR L'INDUSTRIE DES TEXTILE DU 24 au 26 JUIN 1988

Le département de l'habillement, des textiles et du design intérieur de l'Université d'Etat du Dakota du Nord sera l'hôte de la sixième conférence annuelle sur l'industrie des textiles, du 24 au 26 juin 1988. Cette conférence est parrainée par le Centre de recherche Charles Babbage de l'Université du Manitoba, Winnipeg et par Ars Textrina, une revue professionnelle de ce champ d'étude.

Les spécialistes qui s'intéressent à l'histoire de l'industrie des textiles, à la théorie, la pratique et le développement, sont invités à soumettre un projet de communication sur leurs recherches inédites. Les communications peuvent porter sur l'histoire des textiles, les vêtements, l'esthétique, le design technique, la tendance du marché; la conservation des textiles; l'innovation des procédés des tissus; la conception esthétique des tissus.

Les communications devront être présentées par au moins l'un/une des auteurs/res et devront être propres à la parution dans Ars Textrina.

Un résumé d'au plus deux pages dactylographiées devra être envoyé au Professeur Cheryl Nelson, Department of Apparel, Textiles and Interior Design, Université d'Etat du Dakota du Nord, Fargo, Dakota du Nord 58105 (701) 237-7351, avant le 1er avril 1988.

- - - - -

CONVERGENCE '88 - ILLINOIS STATE UNIVERSITY,
CHICAGO, JULY 7-11, 1988

Four papers will be presented by textile scholars on subjects of original research relative to the history, theory, practice and development of textile knowledge which have not been previously published or presented. Possible subject areas: history of textiles: clothing, tools, trade, etc.; innovative manipulation of structures; application of computers or technology to textiles; textile conservation and/or preservation; mathematical concepts and/or patterns related to weaving; design concepts and/or aesthetic concerns relative to textile design. Papers will be refereed for presentation at the conference. Selected papers will be submitted to ARS TEXTRINA for possible inclusion. Scholars should send an abstract with a maximum of two typewritten pages plus bibliographical references. If selected for presentation at Convergence '88, the scholar is expected to attend the seminar to present the paper. Send abstracts by April 1, 1988 to: Professor Naomi Whiting Towner, Department of Art, Illinois State University, Normal, IL 61761-6901.

CONVERGENCE '88 - UNIVERSITE DE L'ETAT D'ILLINOIS,
CHICAGO, DU 7 AU 11 juillet 1988

Quatre communications inédites seront présentées par des chercheurs/res sur l'histoire, la théorie, la pratique et le développement des textiles. Les présentations peuvent explorer diverses facettes de l'histoire des textiles: les vêtements, les outils, le métier, etc.; les méthodes innovatrices de tissage; l'utilisation des ordinateurs et de la technologie dans l'industrie textile; la conservation des textiles; les structures mathématiques associées au tissage; le design et l'esthétique. Les textes des conférences seront soumis à l'Ars Textrina pour fin de publication. Les chercheurs/res qui désirent présenter une communication à Convergence '88 doivent faire parvenir un résumé de deux pages dactylographiées accompagné des références bibliographiques au Professeure Naomi Whiting Towner, Department of Art, Illinois State University, Normal, IL 61761-6901. La date limite de présentation est le 1^{er} avril 1988.

FIFTEENTH ANNUAL CAROLINAS SYMPOSIUM ON BRITISH
STUDIES, JAMES MADISON UNIVERSITY, HARRISONBURG,
VIRGINIA, OCTOBER 15 AND 16, 1988

The Symposium provides an annual forum for the delivery of scholarly presentations and the exchange of ideas relating to all aspects of British Studies, including literature, history, art, music, and architecture. While the Symposium is regionally based in the Southeast, participants are welcome from all parts of the country. The program committee invites proposals for individual papers, full sessions, and panel discussions. A \$100 prize will be awarded for the best paper from among those read at the Symposium and submitted to the evaluation committee by the following May. Proposals should be sent by April 2, 1988, to Professor Charles Carlton, Department of History, North Carolina State University, Raleigh, NC 27695-8108.

QUINZIEME SYMPOSIUM ANNUEL DES CAROLINES SUR LES
ETUDES BRITANNIQUES, UNIVERSITE JAMES MADISON,
HARRISONBURG, VIRGINIE, 15 ET 16 OCTOBRE 1988

Le symposium permet aux spécialistes d'échanger sur tous les aspects des études britanniques, incluant la littérature, l'histoire, les arts, la musique et l'architecture. Même si le symposium a une base régionale dans le Sud-Est, les participants de toutes les régions sont les bienvenus. Le Comité du programme demande des propositions pour des présentations individuelles, des sessions et des tables rondes. Un prix de 100\$ sera accordé à la meilleure présentation du symposium qui aura été soumise au comité d'évaluation avant mai 1989. Les propositions devront être envoyées avant le 2 avril 1988, au Professeur Charles Carlton, Département d'histoire, Université d'Etat de la Caroline du Nord, Raleigh, NC 27695-8108.

THE STRUGGLE FOR HUMAN RIGHTS - NEW ZEALAND
HISTORICAL ASSOCIATION CONFERENCE, UNIVERSITY
OF WAIKATO, HAMILTON, NEW ZEALAND.
26-29 JANUARY 1989

The Conference theme addresses the anniversaries of the revolutions of 1689 and 1789, the 1889 struggles of European and Australasian labour, and the beginning of World War II in 1939. Papers of 20-30 minutes duration are invited from historians, in areas germane to the central or in areas related to the Conference theme. The deadline for submission of title and a short abstract (200 words) is 1 May 1988. Enquiries and offers of papers should be addressed to: The Conference Convenor, History Department, University of Waikato, Private Bag, Hamilton, New Zealand.

LA LUTTE POUR LES DROITS DE L'HOMME - CONFERENCE
DE LA SOCIETE HISTORIQUE DE NOUVELLE-ZELANDE,
UNIVERSITE DE WAIKATO, HAMILTON, NOUVELLE-ZELANDE
26 AU 29 JANVIER 1989

Les thèmes de cette conférence sont les révolutions de 1689 et 1789, les luttes ouvrières européennes et australiennes de 1889, et les débuts de la Deuxième Guerre mondiale en 1939. Les propositions de communications d'une durée de 20 à 30 minutes et qui portent sur les sujets énumérés ou sur le thème central de la conférence sont les bienvenues. Ces propositions, accompagnées d'un résumé (deux cents mots), devront être envoyées au Conference Convenor, Département d'histoire, Université de Waikato, Private Bag, Hamilton, Nouvelle-Zélande, avant le 1^{er} mai 1988. Pour plus d'information, vous êtes priés d'écrire à l'adresse ci-haut.

Official themes

Major themes:

- 1) The discovery of America by Europeans and its consequences.
- 2) The economic, social, cultural and political role of the megalopolis throughout the ages.
- 3) Revolution and/or reform; their influence on the history of society.

Methodology

- 4) Concepts of time in historical writings in Europe and Asia.
- 5) Anthropology and social and cultural history.
- 6) Biographical history.

Antiquity

- 7) The migrations of population in pre-Columbian America.
- 8) Myths and symbols as historical sources of the Mediterranean world.

Middle Ages

- 9) Feudal systems in Asia.
- 10) Rural world and the communal movement.

Early Modern Period (XVI-XVIII C.)

- 11) Cereals in world history.
- 12) The modernization of the Arab world.
- 13) The decline of the Ottoman empire.

Contemporary Period

- 14) Learning on the job and the development of technical education.
- 15) Changes in women's occupations and social positions since the Industrial Revolution.
- 16) Forwards in peace and backwards in war: a historical model for the twentieth century.
- 17) The results of new research concerning treaties on the eve of and during the Second World War.
- 18) Social policy in the nineteenth and twentieth Centuries.
- 19) National consciousness, unity and popular movements in Asia and in Africa.

Antiquity and Middle Ages

- 20) The birth and spread of science and movement of intellectuals (the invisible university).

Middle Ages and Early Modern Period

- 21) The organization of work.
- 22) Relation between Jews, Christians and Muslims.
- 23) States and empires in Black Africa.

Middle Ages, Modern and Contemporary Periods

- 24) Methods of holding onto power.
- 25) Centre and periphery: home countries and colonies.
- 26) Disease and society.

Please send all the formal proposals, with a curriculum vitae, to Claire Dolan, Department of History, Pavillon De Koninck, Université Laval, Québec G1K 7P4, by the 25th of December

Thèmes acceptés

Grands thèmes:

- 1) La découverte de l'Amérique par les Européens et ses conséquences.
- 2) La mégalopolis dans l'histoire: aspects économiques, sociaux, culturels et politiques.
- 3) Révolutions et réformes: leur influence sur l'histoire de la société.

Méthodologie

- 4) Conceptions européenne et asiatique du temps dans l'historiographie.
- 5) Anthropologie, histoire sociale, histoire culturelle.
- 6) La biographie historique.

Antiquité

- 7) Les migrations de population dans l'Amérique pré-colombienne.
- 8) Mythes et symboles comme source de l'histoire du monde méditerranéen.

Moyen Age

- 9) Les systèmes féodaux en Asie.
- 10) Le monde rural et le mouvement communal.

Période moderne (16e-18e S.)

- 11) Les céréales dans l'histoire mondiale.
- 12) La modernisation du monde arabe.
- 13) Le déclin de l'empire ottoman.

Période contemporaine

- 14) Formation et écoles techniques dans la société moderne.
- 15) L'évolution professionnelle de la femme et son statut social depuis la révolution industrielle.
- 16) Progrès dans la paix, régression dans la guerre: un modèle d'interprétation du 20e siècle.
- 17) Nouvelles recherches sur les traités à la veille et pendant la Seconde Guerre mondiale.
- 18) La politique sociale au dix-neuvième et au vingtième siècles.
- 19) Conscience nationale, unité et mouvements populaires en Asie et en Afrique.

Antiquité et Moyen Age

- 20) Naissance et diffusion de la science: mouvements et échanges intellectuels.

Moyen Age et période moderne

- 21) L'organisation du travail.
- 22) Rapports entre Juifs, Chrétiens et Musulmans.
- 23) Etats et empires en Afrique noire.

Moyen Age, périodes moderne et contemporaine

- 24) Stratégies pour se maintenir au pouvoir.
- 25) Centre et périphéries - métropoles et colonies.
- 26) Maladie et société.

Les propositions de communication doivent être envoyées, avec un curriculum vitae, à Claire Dolan, Département d'histoire, Pavillon de Koninck, Université Laval, Québec G1K 7P4,

1987, having in mind that the audience will be composed of specialists from throughout the world and that it is necessary to justify the interest of the paper for this audience.

* * * * *

CULTURAL RESOURCE MANAGEMENT - UNIVERSITY OF VICTORIA

The Cultural Resource Management Program will be offering the following courses in the spring of 1988:

- Curatorial care of artifacts, January 11-20, 1988
- Administration of museums and art galleries, February 10-19, 1988
- Curatorial care of paper, March 9-18, 1988
- Survey methods in building conservation, April 6-15, 1988

For information and registration materials on these and other museum and heritage conservation courses offered on and off-campus, please contact Joy Davis, Cultural Resource Management, Division of University Extension and Community Relations, University of Victoria, P.O. Box 1700, Victoria, British Columbia V8W 2Y2 (604) 721-8462.

* * * * *

LATIN PALEOGRAPHY - SUMMER SEMINAR 1988

Latin Paleography will be offered in Bavaria and Austria, by Professor Wesley Stevens (University of Winnipeg), June 6 to July 15, 1988. The Latin Paleography seminar is one of five courses and excavations offered annually by the Consortium for Austro-Bavarian Studies sponsored by Western Michigan University and the University of Windsor. An introduction to reading manuscripts will emphasize the variety of letter forms, abbreviations, and suspensions in Carolingian hands, with a sample of other scripts. The Seminar will use facsimiles and original manuscripts in the Benedictine monastery at Admont, Austria. A working knowledge of classical Latin is assumed, and a reading list will include Scribes and Scholars by L.D. Reynolds and N.G. Wilson. Six applicants may be accepted. Enquiries may be addressed to Professor Stevens at the University of Winnipeg, Winnipeg, Manitoba R3B 2E9.

* * * * *

CANADIAN COMMITTEE ON WOMEN'S HISTORY

The Canadian Committee on Women's History is a committee of the Canadian Historical Association which seeks to promote:

- 1) the recognition of scholarship in women's history;
- 2) research in the area of women's history;
- 3) the dissemination of information about publications and activities in women's history;
- 4) the full participation of women in the historical profession.

d'ici le 25 décembre 1987, en gardant à l'esprit que ce Congrès regroupera des spécialistes du monde entier et qu'il est nécessaire dans ce cadre de justifier l'intérêt de chaque proposition.

* * * * *

ADMINISTRATION DES RESSOURCES CULTURELLES - UNIVERSITE DE VICTORIA

Le programme en administration des ressources culturelles offrira, au printemps 1988, les cours suivants:

- Conservation des artefacts, 11 au 20 janvier 1988
- Administration des musées et des galeries d'art, 10 au 19 février 1988
- Conservation du papier, 9 au 18 mars 1988
- Méthodes en conservation du patrimoine architectural, 6 au 15 avril 1988

Pour obtenir plus d'informations ou pour s'inscrire à ces cours, veuillez communiquer avec Joy Davis, Cultural Resource Management, Division of University Extension and Community Relations, Université de Victoria, C.P. 1700, Victoria. (Colombie-Britannique) V8W 2Y2. Tél.:(604) 721-8462.

* * * * *

SEMINAIRE DE PALEOGRAPHIE LATINE - ETE 1988

Un séminaire de paléographie latine sera donné par le professeur Wesley Stevens (Université de Winnipeg) à Admont et Vornbach en Autriche du 6 au 15 juillet 1988. Ce séminaire est un des cinq cours et fouilles offerts par le "consortium for Austro-Bavarian Studies" et parrainés par l'Université Western Michigan et l'Université de Windsor. Ce cours d'introduction à la lecture des manuscrits portera principalement sur les divers types de lettres, d'abréviations, des suspensions carolingiennes, avec des exemples d'autres écritures. Les participants travailleront à partir de facsimiles et de manuscrits originaux du monastère des Bénédictins à Admont, Autriche. Une connaissance du Latin classique est obligatoire et une liste de lecture comprendra Scribes and Scholars de L.D. Reynolds et N.G. Wilson. Six participants seront acceptés. Pour plus de renseignements, veuillez communiquer avec le professeur Wesley Stevens, Université de Winnipeg, Winnipeg (Manitoba), R3B 2E9.

* * * * *

COMITE CANADIEN DE L'HISTOIRE DES FEMMES

Le Comité canadien de l'histoire des femmes est un comité de la Société historique du Canada qui cherche à promouvoir:

- 1) la reconnaissance des contributions savantes à l'histoire des femmes;
- 2) les recherches en histoire des femmes;
- 3) la diffusion de l'information relative aux publications et aux activités en histoire des femmes;
- 4) la participation des femmes à la profession d'historienne.